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Ač jsme všichni věřili, že rok 2021 vrá$ naše životy do standartních 

kolejí, opak byl pravdou. Vir nabral novou sílu a přichystal zavřené 

školy, školky, sportoviště, služby a mnohá další restrik+vní opatře-

ní. Naštěs$ alespoň počasí velice mile překvapilo a připravilo nám 

pohádkovou zimu. Bezesporu to udělalo největší radost dětem, 

které si mohly čas zpestřit bobováním, bruslením na zamrzlém 

rybníce nebo  třeba sněhovou koulovačkou.  

U mnohých pracovníků obce se první čtvrtle$ roku neslo na vlně 

nemoci nebo karantény. Díky tomu se nám harmonogram prací 

sesypal jak domeček z karet hned na počátku jeho plnění. My se 

ale i přes úvodní kotrmelce budeme snažit většinu akcí v letošním 

roce  pro Vás zrealizovat.  

 

Krásné  jaro.  

 Andrea Skružná 
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Jarní úklid obce 
Ani v letošním roce nám nebylo dovoleno uspořádat akci, při které bychom společně zbavili 

naší obec a její okolí odpadků a nepořádku. Nicméně mnozí z Vás vzali zodpovědnost do vlast-

ních rukou a vydali se uklízet na vlastní pěst. Převelice děkujeme všem, kterým není lhostejný 

stav naší obce a do úklidu se pus�li sami od sebe.  

Pracovníci obce se nad rámec standartní péče vrhli na 

vyčištění polní cesty spojující starou silnici do Sulejo-

vic s cementárnou. Ke sběru odpadků se nakonec při-

dalo i pokácení náletových křovin a prořez suchých 

větví stromů, protože jejich prostředí působí jako živ-

ná půda pro vznik černých skládek. Množství odpadu 

nakonec naplnilo dva valníky od traktoru. Technickým 

službám přišli na jeden den pomoci i ostatní zaměst-

nanci obce. 

Menší ukázka práce dobrovolníků, 

kteří nám výsledky své práce zaslali. 

 

 

 

 

 

Snad nám to situace dovolí a na 

podzim se budeme moci na úklid 

vrhnout společně. 
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Myslivecký spolek Čížkovice—Úpohlavy 
S prvním celým jarním měsícem začíná nový myslivecký rok (ten je od března do března). Nastává období hodnocení uplynulé 
lovecké sezony a zahájení nového mysliveckého roku. Zvěř posupně přestává navštěvovat krmná zařízení a intenzivně se paství 
na právě nově vyrašené vegetaci. Dubnová příroda nás přivítá švitořením ptačí drobo+ny a přilétá ptactvo z teplých krajin.      
 
Je tu ale i jiná práce nejen pro myslivce v přírodě, a to je úklid po našich některých nezodpovědných spoluobčanech. Stále má-
me v honitbě nové černé skládky a různý nepořádek jak je vidět na přiložených fotografiích. Tak se i myslivci zapojili do úklidu. 

Za náš spolek to byli hlavně pánové Mrázek, Mudra a 
Plicka. Ti odvezli nejvíce nepořádku do sběrného dvora v 
Čížkovicích. 

 
Roman Brůna 

Jarní úklid v naší obci 

Dne 1.4.2021 se členové Badmintonového klubu Čížkovice rozhod-
li, že také přispějí svojí malou měrou k zútulnění čás+ naší obce. 
Jelikož se letos z důvodu pandemické situace opět nekonají celo-
státní akce Ukliďme Česko, rozhodli jsme se, že se organizace uj-
meme sami za sebe, svoláme pár nadšenců a půjdeme trochu vy-
větrat ty naše dě+ od hodinových sezení u počítačů. Naše trasa 
byla tak trochu náhodná, i když primárně jsme začali poklízet od-
padky kolem rybníka a kostela na návsi, pokračovali jsme Růžovou 
ulicí a poté jsme "prolezli" obě strany (a hlavně) strouhy silnice 
vedoucí od cementárny směrem k hlavní silnici. V životě by nás 
nenapadlo, jak jsou lidé - a v tomto případně musíme říci přednost-
ně řidiči kamionů, bezohlední. To množství odpadků nás opravdu 
hodně nemile překva-
pilo. Bohužel, silnice 

vedoucí k cementárně místy připomínala více sme+ště nežli příjezd k fabrice. Naše 
původně hodinková akce se nám protáhla na celé odpoledne, jelikož, když už jsme 
se do akce pus+li, nechtěli jsme část silnice nechat nedouklizenou. Náš úklid končil 
na bývalé zastávce na hlavní silnici na Svobodě, kde je odpočívadlo, které zřejmě 
spoustu řidičů láká k zastavení a odhození přebytečných odpadků z auta!!! Náš 
úklid nakonec čítal 14 igelitových pytlů plných odpadků, několik pneuma+k a něja-
ké zbytky plastů z aut. No bylo toho opravdu dos+. Doufáme, že alespoň naše dě+ 

si nyní uvědomí, jakou 
práci dá tolik odpadků 
odklidit a hlavně, že 
přírodě by úklid bohužel 
netrval těch pár hodinek jako nám, ale možná celá dese+le$ či stale-
$. Zamysleme se každý sám nad sebou, nežli vyhodíme na zem i jen 
maličký papírek třeba od bonbónů.... Věříme, že jsme $mto snad 
inspirovali další, kteří si vezmou třeba jen jednu igelitku a uklidí si 
nepořádek například v blízkos+ svého bydliště. Kdyby toto udělal 
každý, naše obec bude opět o něco krásnější. 

Jana Resková 
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Tak zase zpátky.....snad už napořád 

Dostal jsem od paní místostarostky "úkol" - napsat člá-

nek o škole do dalšího čísla našich novin. No jo, ale co 

psát, když je škola prázdná nebo poloprázdná?  

O distanční výuce se toho napsalo v tisku i na internetu, 

stejně jako namluvilo v televizi a v rozhlase tolik, že se 

v tom člověk těžko vyzná, ale myslím, že základní věc 

je jistá - nikdy nemůže nahradit účast dětí na výuce, je-

jich součinnost ve třídě, vzájemné vztahy žáků a všech-

no, co práce v kolektivu přináší. 

Jak a co tedy budeme dělat po 12. dubnu letošního roku? 

Vyučující musí řešit více rovin své práce s dětmi, než je 

množství probrané látky a "dohánění" zameškaného. Jednak jsou to prvky jako testování, což bude zcela nová činnost, 

dále staronové zvýšené hygienické nároky jako součást práce třídy, současně se musí dbát na organizaci odchodů do 

jídelny apod. 

Problémem ale může být rovněž fakt, že u některých dětí bude návrat k dennímu řádu s pravidelnou docházkou obtíž-

nější, protože prostě tomuto způsobu života odvykli. Myslím, že čím mladší dítě je, tím méně má školní docházku za-

kořeněnou. A poslední rok, který nám pandemie přinesla od loňského března, byl pro tento návyk velice nevlídný. 

Učitelé budou mít za úkol postupný náběh a rozložení povinností dětí ve výuce. Neočekávejte tedy, milí rodiče, že děti 

budou spoustou úkolů okamžitě dohánět zameškané, protože to by jejich dušičce mohlo jen uškodit. 

A ještě jedna věc- budete-li pozorovat na dětech jakýkoli problém, který by s prezenční výukou souvisel, neváhejte se 

obrátit na třídní učitelku nebo ředitele školy. Abychom společně zvládli i ten návrat k normálu a něco u dětí nepokazili.     

  Mgr. Arnošt Waschta, ředitel školy 

AKTIVITY PRO DĚTI 

Rok 2021 začal pro žáky 3., 4. a 5. ročníku naší základní školy opět 

formou distanční výuky. I hodnocení 1. polole$ školního roku 

2020/2021 proběhlo opro+ jiným letům netradičně. Žáci své vy-

svědčení, na kterém byli klasifikováni, dostávali dle vládních naří-

zení před budovou základní školy individuálně. 1. března se 

k vyšším ročníkům do distanční výuky připojili naši nejmenší žáčci.  

Zpočátku byla tato forma výuky, a hlavně online výuka, pro všech-

ny něco nového, netradičního a zábavného. Jenže vše, co trvá 

dlouho, většinou také omrzí. V současné době většinu žáků již ne-

baví každý den sedět u monitorů a nebo plnit samostatně pracov-

ní úkoly. Chybí jim osobní kontakt. A to nejen s kantory, ale hlav-

ně se svými vrstevníky.  

Všichni pevně věříme, že tato „odloučená“ doba brzy skončí a ale-

spoň většina základních věcí, jako je výuka ve škole, znovu začne.  

Abychom si tuto dobu čekání trochu zpříjemnili a využili příchodu 

jara a nové energie, jsou pro všechny dě+, nejen žáky naší základ-

ní školy, připravovány různé ak+vity. Například turis+cká procház-

ka se zvířátky po cestě Na Rybníčku a společné vítání jara 

v podobě výtvarných prací, které je možné vidět na plotě před 

budovou základní školy.  

Další ak+vity jsou na cestě :-) 

   

Mgr., Bc. Mar+na Týlová 
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Pokyny k zápisu do 1. třídy ŽŠ pro školní rok 2021-22 

Pokyny k zápisu do MŠ pro školní rok 2021-22 
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Karnevalový rej masek  
K únorovým zábavám 
patří už tradičně ma-
sopust. V této době 
pořádá naše mateřská 
škola každoročně 
maškarní karneval. I 
letos jsme o toto po-
těšení nechtěli děti 
připravit, zvláště 
v této těžké době, 
kdy kvůli různým 
opatřením jsou dět-
ské akce značně ome-
zené. 
Děti se nemohly kar-
nevalu dočkat a tak se pustili se svými rodiči do    

výroby masek, jiní si ji objednali z internetového obchodu. 
Od podzimu se z bezpečnostních důvodů 
nesmějí  třídy slučovat, tak si učitelky  při-
pravily program pro své děti v jednotlivých 
třídách. Nebyla nouze o soutěže např. pro-
lézání tunelem, nošení míčku na lžíci, závo-
dy s autíčky, přetahování lanem ve druž-
stvech či soutěž o nejkrásnější tanec 
v páru.  
Za odměnu si děti pochutnaly na karnevalo-
vé buchtě a za účast v soutěžích si odnáše-
ly domů balíčky plné sladkostí, některé i 
diplomy. Děti zakončily karneval promená-
dou masek, hodnocením a divokým rejem. 
Myslíme, že tento den se nám opravdu     
vydařil a dětem udělal velkou radost.  

Za MŠ uč. Borovičková a uč. Vaníčková 
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„Přeškoláci“ se vzdělávají také doma 
 
Jelikož je od školního roku 2017/2018 povinné vzdělá-
vání v mateřských školách pro dě+ od pě+ let, do 
distanční výuky se zapojili i „předškoláci“ naší mateřské 
školy. 
Třídní učitelky předškolních dě$ M. Zázvorková a Š. 
Barvová se dohodly s rodiči na dni, kdy si budou vyzve-
dávat „úkoly“ v MŠ ve výdejním okénku. Tento den 
rodiče pro své dě+ dostávali úkoly na celý týden. 

Dě+ měly za úkol například převyprávět přečtenou pohádku, nakreslit postavu, naučit se bás-
ničku, hledaly rozdíly v obrázcích, vyplňovaly grafomotorický list, vyprávěly o jarní přírodě atd. 

Je důležité vědět, že dě+ si v mateřských školách 
pouze nehrají. Celé předškolní období zahrnuje roz-
sáhlou přípravu na školu (pedagog rozvíjí hravou formou vnímání, paměť, mluvený 
projev, matema+cké představy atd.) 
Dě+ domácí vzdělávání zvládly skvěle, do distančního vzdělávání se zapojily ak+vně a 
velmi zodpovědně. 
Všem rodičům i dětem patří velká pochvala a uznání za to, že tuto nelehkou situaci 
zvládli. 
Paní učitelky všem děkují za spolupráci a přejí pevné zdraví. 

Michaela Suchá 

Opatrovnictví je jedna z forem zastou-

pení, kdy je soudem jmenován opa-

trovník, aby hájil zájmy a práva jiného 

člověka, který má sníženou schopnost 

sám právně jednat, a to v důsledku 

duševního onemocnění, mentálního 

pos+žení, degenera+vního onemocně-

ní nebo těžkého tělesného či smyslové-

ho pos+žení. Povinnos$ opatrovníka je 

činit právní úkony, které souvisejí s výkonem jeho práv a povin-

nos$, spolu s opatrovancem, případně za něj, pokud sám není 

schopen je vykonávat. Opatrovnictví vzniká rozhodnu$m sou-

du o ustanovení opatrovníka. V rozhodnu$ soud kromě omeze-

ní svéprávnos+ opatrovance a jmenování opatrovníka určí roz-

sah jeho práv a povinnos$. Opatrovnictví může vzniknout i tzv. 

ze zákona v případě, když např. dosavadní opatrovník zemřel 

nebo když opatrovanec změnil své bydliště. V takovém případě 

se ze zákona stane opatrovníkem obec, v níž má opatrovanec 

bydliště (veřejné opatrovnictví).  

Kdo může být ustanoven opatrovníkem 

 koho opatrovanec navrhl 

 příbuzný či jiná osoba blízká  

 veřejný opatrovník 

Při výběru opatrovníka přihlédne soud k přáním opatrovance, k 

jeho potřebám i k podnětům osob opatrovanci blízkých, sledují

-li jeho prospěch, a dbá, aby výběrem opatrovníka nezaložil 

nedůvěru opatrovance k opatrovníkovi. 

Role veřejného opatrovníka 

Role opatrovníka by měla spočívat v zajištění a dohledu nad 

$m, zda je opatrovanci zabezpečena veškerá podpora, aby 

mohl žít co nejvíce samostatně, aby mohl uplatňovat svá ob-

čanská a osobní práva a měl dostatečné vztahové zázemí.     

Základní povinnos� opatrovníka 

 udržovat s opatrovancem vhodným způsobem 

a v potřebném rozsahu pravidelné spojení především pro-

střednictvím osobního setkání 

 projevovat o opatrovance skutečný zájem  

 dbát o zdravotní stav opatrovance, doprovázet ho k lékaři 

 starat se o naplnění jeho práv a chránit jeho zájmy 

 vysvětlovat opatrovanci srozumitelně povahu a následky 

jeho rozhodnu$ 

 hospodařit s majetkem opatrovance, spravovat jeho osob-

ní bankovní účet, zajis+t úhradu jeho výdajů 

 spolupracovat s opatrovnickým soudem a ostatními ins+-

tucemi. 

Finanční příspěvek na výkon veřejného opatrovnictví 

Finanční příspěvek na výkon veřejného opatrovnictví vyplácí 

Ministerstvo vnitra ČR. Od roku 2017 je výkon veřejného opa-

trovnictví financován ze státního rozpočtu formou tzv. výkono-

vé složky příspěvku na přenesenou působnost. Obce jako ve-

řejní opatrovníci obdrží násobek paušální platby, která je v 

současné době stanovena ve výši 29 000 Kč na opatrovance za 

rok podle jejich fak+ckého počtu k rozhodnému dni.  

Obec Čížkovice působí jako veřejný opatrovník u 18 osob. Vý-

konem tohoto ins+tutu je pověřena místostarostka obce. 

Veřejný opatrovník 

Andrea Skružná 
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Kronika 38. díl (rok 1956) 

Změny vlastníků 

Místní národní výbor ve snaze umožnit, aby 

někteří občané měli svůj vlastní domek, pro-

dal čp. 186 manželům Josefu a Kris$ně Šmí-

dovým i s přilehlou zahrádkou. Dále prodal 

čp. 223, jehož příděl byl J. Klabanovi pro 

neplacení  splátek zrušen, Ludvíku Pokorné-

mu a jeho manželce. Domek čp. 186 byl pro-

dán za 8000 Kčs, domek čp. 223 za 4000 Kč. 

Místní národní výbor hodlá odproda+ i 

ostatní rodinné domky ve své správě, pokud 

o ně nájemci projeví zájem za přiměřené 

ceny. 

Domek čp. 85 náležející vlastnicky zemřelé 

Marii Vacatové byl dědici prodán a novým 

majitelem se stal Fran+šek Seemann s man-

želkou Marií. Nový majitel si sešlý domek 

opravil, takže získal na hodnotě i vzhledu. 

Oslavy 1. máje a 9. května 

Již po několik let jsou slaveny oslavy prvního 

máje ve společném průvodu s cementárnou 

v Lovosicích. Časně ráno na 1. května zazní 

místní rozhlas budíčkem a občané přicházejí 

k místnímu národnímu výboru, zaměstnanci 

cementárny se shromažďují v cementárně. 

Průvod s hudbou vyjde z cementárny asi po 

půl osmé a spojuje se u místního národního 

výboru s účastníky obce. V průvodu jsou 

neseny v předu vlajky, za nimi radostně hla-

holí  a starší žáci národní školy, za těmi si 

vykračují čížkovič$ sportovci. Uprostřed 

průvodu je hudba. Za hudbou následují za-

městnanci cementárny a ostatní občané 

obce. Každým rokem cementárna vystrojí 

alegorický vůz. Na voze jedou rovněž i invali-

dé z Domova důchodců. Účastníci mají veli-

kou radost, když průvod čížkovických předčí 

množstvím účastníky sulejovické. Společná 

oslava je potom v Lovosicích, kde se naši 

občané účastní i odpoledních programů. 

V předvečer 9. května bývá pietní položení 

věnců k pomníku padlých a k hrobu rudoar-

mějce na místním hřbitově. Té se účastní 

pionýři, členové požárního sboru a místního 

národního výboru. Podle okolnos+ bývá 

doplněna sehráním  hry. 

Práce MNV 

Místní národní výbor vyvinul v tomto roce 

energe+cké úsilí za těmito úkoly: zajis+t 

podklady pro stavbu kulturního domu, zajis-

+t opravu budovy místního národního výbo-

ru čp. 143, zajis+t opravu silnice a dodávku 

vody. S jakým úspěchem či neúspěchem 

tato jednání probíhala, pokusím se podrob-

něji vylíčit. 

Kulturní dům 

Uzavřením Carova sálu byla podvázána kul-

turní, zábavná a zdá se i také tělovýchovná 

činnost. Poněvadž jednání s V. Carem ne-

vedlo k ničemu, viděl místní národní výbor 

východisko buďto v adaptaci vhodných ob-

jektů v Čížkovicích nebo ve stavbě nového 

domu. Za $m účelem si nejprve zjišťoval 

okolnos+, za jakých možnos$ by bylo možno 

přestěhova+ invalidy se tam nacházející do 

jiného vhodného domu, případně vily v Číž-

kovicích na Ladech a ze zámku udělat kultur-

ní stánek. Proto bylo navázáno jednání s 

krajským národním výborem, odborem pro 

kulturu a poslancem národního shromáždě-

ní Josefem Novákem. Tato alterna+va ne-

vedla k cíli jednak proto, že nebylo možno 

invalidy jinam přemís++, jednak i proto, že 

byl uměle vyburcován prudký odpor invalidů 

některými zaměstnanci v Domově důchod-

ců, kteří by neradi ztra+li dobré místo. Bě-

hem šetření v samotném Domově důchodců 

se vysvětlilo, že by invalidé neměli nic pro+ 

tomu, kdyby byli přemístěni do jiné vhod-

nější budovy, neboť tento zámek jim zvlášť 

nevyhovuje, jsou značné hygienické tam 

závady. 

Jako další možnost byla nalezena v adaptaci 

pivovaru. Ale i tu se našly překážky. Pivovar 

patří vlastnicky zdravotnímu odboru rady 

okresního národního výboru, který plánuje 

zřídit z něho dílny a  prostory pro invalidy. 

Vážná námitka je také v tom, že adaptace 

pivovaru by přišla velice draho.  

V dalším jednání sledována byla adaptace 

stodoly Slavěny Zajíčkové, nalézající se na 

vhodném místě u silnice k Želechovicům 

nedaleko hřiště. Bylo jednáno s majitelkou, 

která sice projevila ochotu přenechat stodo-

lu, žádala však  rovnocennou náhradu, kte-

rou jí místní národní výbor nemohl nabíd-

nou+ ani nabídnu$m budovy bývalého ovčí-

na, kde jednotné zemědělské družstvo toho 

času má mladý dobytek. 

Poněvadž sešlo i z této možnos+, požádal 

místní národní výbor okresní národní výbor 

o pomoc při výstavbě kulturního domu. 

Okresní národní výbor však nemohl zařadit 

stavbu nového kulturního domu do svého 

plánu, protože nebyly po ruce finanční pro-

středky a pokud byly, zajis+la si tyto pro-

středky hbitější obec ve výstavbě, Keblice. 

Oprava Carova sálu 

Nezbývalo tedy nic jiného, než pomýšle+ na 

aspoň částečnou opravu soukromého Caro-

va sálu, který byl ve správě místního národ-

ního výboru. Přikročilo se tedy k opravě, 

která byla za pomoci občanů, místního ná-

rodního výboru, osvětové besedy a cemen-

tárny uskutečněna v hodnotě Kč 5000 (pět 

+síc). Opraveny stropy, asfaltována zadní 

zeď, provedeno betonování chodníku, spra-

vena střecha, vymalováno, natřena a zaskle-

na okna, opraven i vnějšek. Nejvíce hodin 

odpracovali soudruzi Kubeš, Běloubek, Bo-

ček, Nezbeda, Smička (?), Minks, Lukášek 

Lad. Část hodin odpracoval též Českosloven-

ský svaz mládeže. 

Andrea Skružná 

 !!! Další očkování proběhne 20.5.2021. Bližší informace u místostarostky (774 747 536) !!! 

Očkování Covid-19 

Na prvopočátku celé akce byla v lednu výzva 

Krajského úřadu ÚK, abychom přihlásili obyva-

tele bývalého „domu s pečovatelskou službou“ 

do skupiny pro přednostní očkování pro+    one-

mocnění covid –19. V únoru bylo jasné, že se 

tuto myšlenku nepodařilo ve vyšších patrech prosadit a bylo nám do-

poručeno, aby se senioři přihlásili do standartních očkovacích center.  

Vzhledem k tomu, že obzvláště pro seniory 80+ je samotné přihlášení 

náročné a doprava do Litoměřic komplikovaná, vznikl nápad přivést 

„horu k Mohamedovi“. Oslovili jsem očkovací tým Nemocnice Litomě-

řice a.s. a po krátkém vyjednávání se nám je podařilo přemluvit s $m, 

že veškeré registrace a potřebné informace od osob zajis$ obec. Celá 

administrace akce se uskutečnila během týdne, a tak bylo možné, aby 

ve dnech 18.3. a 8.4. proběhlo očkování osob ve skupině 70+ a pracov-

níků školského systému. Této možnos+ nakonec využilo 66 seniorů a 

17 pedagogických pracovníků.  

Velice děkujeme celému očkovacímu týmu.  
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Kanonisky sv. Augus�na řehole Notre Dame a Čížkovice 

Nad Čížkovicemi dnes stojí honosná vila, kterou si nechal postavit 

pro svou nemocnou manželku majitel čížkovické cementárny. V ní se 

později vystřídalo i několik ředitelů s rodinami a bylo zde i mnoho 

různých jiných ins+tucí. 

Ale o historii cementářské vily dnes mluvit nebudeme.  

V letech 1959 - 1961 byla vila přestavěna pro potřebu mentálně po-

s+žených dě$ a slavnostně byla otevřená 1. května roku 1961. A jako 

personál zde byly dosazené také řádové sestry, které pečovaly o 

mentálně pos+žené dě+. Sestřičky byly z řádu sv. Augus$na z řehole 

Notre Dame. 

Jak se vlastně dostaly tyto sestřičky ze Slovenska až do Čech?  

Když ve školním roce 1945/46 

byly veškeré školy zestátněné, 

tak také řádové sestry – učitelky 

byly propuštěné. Ale ne všechny 

tehdy odešly do civilu.  

V noci 31. srpna 1950 bylo 45 

sester násilně odvlečeno do 

Nových Zámků (80 km východně 

od Bra+slavy) a později byly 

přesunuté do Čech do vyhnan-

ství a zde byly rozdělené na 

menší skupinky. 

Jedna ze skupinek se dostala 

právě do Čížkovic. A myslím si, že to tehdy alespoň pro zde ubytova-

né dě+ bylo moc přínosné. Tyto velice vzdělané sestry se dě$ ujaly, 

učily je číst, psát, mluvit. Vedly je k různým ručním pracím. Samy si 

na zahrádce pěstovaly zeleninu, ovoce, a především dě+ mo+vovaly 

v různých soutěžích a tancích. Vždyť mnoho těchto odchovanců dnes 

působí v Libochovickém tanečním kroužku LUCARINO DANCE.  

Sestřičky měly také velice kouzelná jména jako Imelda, Fidelis, Mer-

cedes, Aquinatka, Hyacintka, 

Miriam, Klára atd. 

Dnešní archiv, který mají 

sestřičky k dispozici, je velice 

strohý a jsou v něm dokumenty 

z Čížkovic do roku 1977. Jejich 

začátky v Čížkovicích byly dos+ 

pohnuté a dnes až k zamyšlení 

nad $m vším co si zde v úplných 

začátcích museli projít. Pokud 

dovolíte, přiložím zde část 

z výpisu z kroniky, který mi po-

slala matka představená sr. 

Faus$na Nemešová. 

„Dňa 27.1.1961 prvé lastovičky Kanonisky sv. Augus2na rehole Notre 

Dame zahajujú činnosť v ÚSP. Sú to sr. Benigna, sr. Berandeta, sr. 

Aurelia, sr. Dorotea.  

Na prepravu vecí ses>er bolo poskytnuté nákladné auto d.p. Benar z 

Veľkého Brezna, kde predtým sestry pôsobili vo fabrike.  

Sestry doprevádzala predsta-

vená M. Terezita a sr. Fidelis. 

Veci z nákladného auta ne-

mali kam zložiť. Všetko v 

budove bolo rozkopané, vša-

de plno malty, ani jedna 

miestnosť nebola dokonče-

ná. Narýchlo upravili 1 -2 

miestnos>, aby sestry mali 

kde prenocovať. Do polnoci 

sa drhlo a umývalo, vynášala 

sa voda do kanála, lebo ani 

WC nefungovalo. 

Sestry nemali ani metly, vedro, ani handru na umývanie, ani lopatku 

a čis>ace prostriedky, vraj „to nebylo v rozpočtu“, nepočítalo sa ešte 

s otvorením, a že všetko sa zahájilo skôr, ako to bolo v pláne. Čo ro-

biť, keď sestry nič nemali? Nezostávalo im nič, len ísť pod lipové stro-

moradie, kde boli zložené dovezené veci a vyhľadať, čo sa dalo. 

1.4.1961 prichádzajú niektoré ďalšie sestry. Práca už pokračovala 

rýchlejšie. Dávali do poriadku záhradu zanedbanú od roku 1945, a 

pritom im bolo povedané, že čoskoro dostanú na starosť de>. 1.5. 

1961, keď ešte na prízemí budovy bolo všetko rozkopané, dostali prvé 

de> z ÚSP Skalice. Okrem pos>eľok a prádla nemali nič ďalšie k dispo-

zícii. Obed pre 35 ľudí varili na ma-

lom variči. 

Prichádzali ďalšie de>. Počítalo sa s 

kapacitou 55 postelí. Ale v snahe 

orgánov umiestniť čo najviac de2, 

bola táto kapacita zvýšená na 70.“ 

Samozřejmě je informací mnohem 

více a v kronice se objevují, jak jmé-

na těch, co jim pomáhali tak také 

jména lidí, z kterými měly špatné 

zkušenos+. Ale to sem již nepatří a 

budeme pokračovat dále. 

Bohužel v 80 letech nastaly i velice 

nepříjemné situace jako byla ta, myslím, že to bylo v roce 1981, kdy 

při dopravní nehodě u Roudnice nad Labem (U Grobiána) zemřely tři 

řádové sestry. Jejich následné rozloučení za veliké účas+ lidí probíha-

lo v Čížkovickém kostele sv. Jakuba a poté byly rakve převezeny na 

Slovensko. 

Sestřičky se z Čížkovic stěhovaly od prvního do tře$ho září roku 1985 

a na Slovensko se vrá+ly 19. června 1990, tedy až po 40 letech. 

Dnes již žijí pouze čtyři pamětnice, co prožily svou část života v Čížko-

vicích a podle matky představené sestry Faustýny na tu dobu také 

velice rádi vzpomínají. 

Přiložené fotografie jsou ze soukromého fotoalba Vasila Demedy, 

jednoho z prvních dě$ co do Čížkovic v roce 1961 přišly. 

Mar+n Ladislav Brůža 
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Oprava pomníku v Čížkovicích 

Na letošní rok vyčlenilo zastupitelstvo z obecního rozpočtu finance 

na opravu pomníku v Čížkovicích.  Revitalizace památníku v Želecho-

vicích je plánovaná na příš$ rok. Na tuto akci se pokusíme získat 

finanční  dotaci od ministerstva vnitra.  

O popis památníku a návrh rozsahu oprav jsme požádali referenta 

Státní památkové péče Městského úřadu Lovosice pana Roberta 

Paťchu: 

„Původně byl pomník vytvořen k upomínce první světové války, což 

je zřejmé z reliéfu letopočtu 1914-1918 na zdobné hlavici dříku hlav-

ní čás+ pomníku. Zřejmě v 50. letech 20. stole$ byl pomník upraven          

k rozšíření upomínky i obětem nacismu v letech 1938-1945, a to      

záměnou  desek z leštěného mramoru s tesaným textem na čelní    

straně pomníku. S provedenou úpravou byla  současně sňata i orlice na kouli ve vrcholu architektury a byla nahrazena prostou koulí. 

Současný stav památníku je ve špatném a u ohradní zídky včetně oplocení až v havarijním stavu. Kovaný plot na čelní straně je již ve značném 

stádiu koroze a s lokálním mechanickým poškozením. Ve vážném stavu je ohradní zídka ohraničující prostor pomníku, která je v zadní čás+ 

složena z tvarově zdobně řešených čás$ z broušeného teraca a boční strany jsou    

původně z odlévaných kvádrů s povrchovou úpravou imitující hrubý povrch kamene.  

Důležité je, že v poměrně dobrém stavu je zachován vlastní pomník, který je v celé 

hmotě z broušeného teraca, na nemž jsou na čelní straně osazeny dvě desky z leště-

ného mramoru s tesaným textem k pamě+ 1. a 2. sv. války. Nejvážnější je tedy stav    

bočních ohradních zdí a nárožních pilířů, které již z důvodu značných poruch byly         

v minulos+ opravovány, avšak nevhodným a neodborným způsobem. Narušené     

kvádrové zdivo a krycí koruna bočních zídek byla překryta pouze betonem a nárožní 

pilířky byly z čás+ přezděny z bílých křemelinových cihel a jejich původní zdobné    

zakončení vázami bylo nahrazeno strohou cihelnou korunou rovněž z bílých cihel. 

Umocněním nevkusu je pak vyzdívka elektroměrového pilíře stejným způsobem a ze 

stejného materiálu hned pár metrů od pomníku. Ne zrovna ideální je pak i volba ma-

teriálu před vstupem do prostoru pomníku z prosté betonové zámkové dlažby. Pro-

stor mezi pomníkem a ohradními zídkami je pak v současné době nezpevněná a je zde osazen pouze kamenný stupeň k vytvoření výškové 

úrovně u   vstupu a kolem vlastní architektury pomníku.“ 

V rámci oprav bude zejména proveden repas kovového oplocení s brankou, stavba nových bočních zídek a nárožních pilířků z odlévaných 

kvádrů dle původního stavu, hlavní architektura pomníku bude očištěna a vyspravena . 

Srovnávací tabulka 2019 VS 2020 

 

 

  2019 2020 

Narození – Celkem 
ženy 
muži 

14 15 

9 11 

5 4 

Zemřelý  - Celkem 
ženy 
muži 

18 22 

10 15 

8 7 

  2019 2020 

Přistěhovaní - Celkem 
ženy 
muži 

44 42 

27 28 

15 14 

Odstěhovaní -  Cel-
kem 
ženy 
muži 

30 26 

19 12 

11 14 

Sta�s�ka evidence obyvatel k 31.12.2020  

V naší obci se v loňském roce narodilo 15 dě$. Velkou převahu 

měli holčičky, kterých bylo 11 a chlapci pouze 4. Porodnost 

v naší obci byla srovnatelná s rokem předešlým, kdy se narodi-

lo 14 dě$. 

Čížkovice přivítaly 42 nových občanů, kteří se k nám nejčastěji 

přistěhovali z okolních vesnic a měst, přírůstek občanů byl sko-

ro stejný jako v roce 2019. 

V roce 2020 se odstěhovalo celkem 26 občanů, což je o 4 méně 

než v roce 2019. 

Bohužel jsme se museli v roce 2020 rozloučit s 22 občany naší 

obce, průměrný věk zemřelých byl 77 let. Vzhledem 

k současné situaci a s rozšířením viru SARS COV - 2, byla úmrt-

nost v loňském roce větší o 4 občany, než v roce předcházejí-

cím.  

Celkový počet obyvatel naší obce činil k 31.12.2020 1442. 

Sandra Formánková 
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Polopodzemní kontejnery 

Během května budou vybudovány polopodzemní kontej-
nery na tříděný komunální odpad v lokalitě Na sídliš+.      
Z výběrového řízení vzešla jako vítěz firma Raeder & Falge 
s.r.o. s cenou 949 613,00 Kč bez DPH. Následovat bude 
revitalizace stávajících „hnízd“. Na většině z nich vzniknou 
nová parkovací stání. 

Želechovice—likvidace odpadních vod 

V současné době jsou již hotové projektové práce na     

hlavním kanalizačním řádu v obci Želechovice, které byly 

zaslány k vyjádření dotčeným osobám a ins+tucím. 

Nyní budou započaty práce na vytvoření projektových   

dokumentací k jednotlivým přípojkám. Naprojektovány 

budou jednotlivé přípojky od řádu až k samotnému domu. 

Celá tato projektová dokumentace bude uhrazena z roz-

počtu obce. 

V průběhu měsíce dubna 2021 osloví majitele domu      

projektan+ z firmy AZ Conzult spol. s.r.o. se zástupcem  

obce s cílem individuálně řešit vedení přípojky. Prosíme 

občany Želechovic o spolupráci. 

Z rozpočtu obce bude uhrazeno vybudování hlavního kana-

lizačního řádu a přípojky na hranici soukromých pozemků. 

Rekonstrukce ulice Smetanova 

Dlouho očekávané rekonstrukce uličního prostoru se dočkají 

i obyvatele ulice Smetanova. S cenou 1 101 101 Kč bez DPH 

zvítězila firma 

Cikánek.  

Práce budou 

započaty 30.4. 

a potrvají max. 

do 4.6.2021. 
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Údržba travnatých ploch v parku 

Obec Čížkovice v některých částech parku (fialově vyzna-
čené plochy) bude omezovat sekání trávy . Chceme v ze-
leni zadržet více vody a vrá+t do parku dříve běžný hmyz. 
Pravidelně opakovaná seč sice vychází vstříc alergikům, 
na druhou stranu však vede k většímu úbytku vody v půdě 
a může snižovat různorodost rostlin a živočichů.  

Proto bychom chtěli sekat většinou dvakrát do roka.  Prv-
ní seč se sběrem proběhne na přelomu května a června. 
To je v době, kdy ještě nejsou tak vysoké teploty a rostliny 
mají šanci se „vzpamatovat“ a vytvořit zelenou hmotu na 
léto. Už v červenci a v srpnu jsou ty plochy zelené. Jsou 
nízké, moc nerostou, ale jsou zelené. Další seč má pro-
běhnout v září, zase se sběrem. 

Rekonstrukce šaten 

V lednu proběhla rekonstrukce zbylých dvou šaten ve sportov-

ní hale. V obou šatnách byly zredukovány počty umyvadel na 

polovinu a místo nich vznikla toaleta. V chodbě byla položena 

nová dlažba. Zednické práce a obklady zhotovil Karel Kerl. O 

instalatérské činnos+ se postaral Vladimír Černý.  Výmalbu 

provedl správce haly. 

Revitalizace hřbitova 

Probíhá výstavba JV a JZ 
čás+ zdi. Na JV zdi je do-
končena zálivka betonem 
a probíhá osazování stří-
šek. Následovat budou 
dokončovací práce – te-
rénní úpravy, dočištění 
plochy po původní zdi a 
doplnění štěrkem.  

Dne 30.3. proběhlo kácení 
vybraných dřevin, které 
byly určeny projektovou 
dokumentací.  

Zahájena byla také demo-
lice SV zdi (u vstupu). Bourat se začalo u bývalé márnice. Na 
druhé straně se práce rozeběhnou až po té, co kameník od-
borně rozebere náhrobky, které jsou o zeď opřené. Sejmuty 
budou betonové kříže na pilířích vstupu, aby mohli být opě-
tovně použity.  

Souběžně s demolicí zdi bude probíhat oprava komunikace 
před vstupem na hřbitov, kterou provádí SčVK jako obnovu 
po havárii vodovodu.  

Fotbalové kabiny 

Dřevěné vchodové dveře do kabin byly během let několikrát 

opravovány, přesto již netěsnily a byly na několika místech po-

praskané takovým způsobem, že skrz ně bylo vidět. Proto byly 

vyměněny za nové plastové, které lépe odolávají venkovním 

podmínkám. Zároveň budou lépe zvyšovat efek+vitu tempero-

vání kabin během zimy. Dodavatelem dveří byla firma PZ okna 

Libochovice za cenu 75 000 Kč bez DPH. 
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Událos+ z Domova důchodců Čížkovice 

 

Mezinárodní den žen  

V pondělí 8. března 2021 proběhl Mezinárodní den žen, který je datován již od roku 1910, jako připomínka s nespokojenos$ 

s genderovou nerovnos$, dětskou prací a vyloučením žen z poli+ckých funkcí. Tento svátek si letos připomněly i ženy 

v Domově důchodců Čížkovice.   Oslavy se zúčastnilo celkem 19 uživatelek. Nejprve se připomnělo, kdy svátek MDŽ vznikl, 

z jakých důvodů se slaví a proč se ženám dávají kvě+ny. Mnohé uživatele nově získané poznatky o svátku MDŽ překvapily, jeli-

kož mají tento svátek spojen s bývalým komunis+ckým režimem. Pro všechny uživatelky bylo přichystáno občerstvení v podobě 

kávy a dor$ku, které bylo spojeno s poslechem reprodukované hudby a společným zpíváním písniček. Příjemnou atmosféru 

naplněnou veselím, zpěvem a hudbou zakončilo milé překvapení v podobě předání kvě+ny – karafiátu. Nezapomnělo se ani na 

ostatní uživatele, kteří se nemohli ze zdravotních důvodů oslavy svátku MDŽ zúčastnit. Personál navš$vil uživatele na jejich 

pokojích, ženám předal ky+čku a zároveň všem byla donesena káva a zákusek. Uživatelé si tento den užili, jak se patří.  

Sčítání 2021 začíná o půlnoci z 26. na 27. 3. 2021. Do 11. 5. 2021 

má každý možnost sečíst se jednoduše a bezpečně online pro-

střednictvím elektronického sčítacího formuláře. Kdo se nesečte 

online, má zákonnou povinnost od 17. 4. do 11. 5. 2021 vyplnit a 

odevzdat lis+nný sčítací formulář. První výsledky Sčítání 2021 bu-

dou všem bezplatně k dispozici na přelomu let 2021 a  2022.  

Průběh sčítání 
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Karneval v DNS  

Čekali jsme dlouho 
na příležitost zor-
ganizovat tradiční 
karneval. Covidová 
situace nám příliš 
nepřála, a tak nás 
potěšilo, když na 
konci března nebyl 
nikdo pozitivní a my jsme tak mohli začít s přípravami. 
Děti i zaměstnanci si na maskách dali skutečně záležet, 
a tak když započal rej, nechyběl tu tradiční šašek, ná-
mořník, vodník i princezna. Objevilo se několik mocho-
můrek, červených karkulek a Spidermanů. Velice originální byl ale tesařík, mi-
minko a sáček čaje. Tanec Jerusalema se nám sice nezdařil, ale i tak jsme si 
všichni po dlouhé době užili opravdové veselice, tance a zábavy. 

Jana Kuglerová 

Události z Domova Na Svobodě Čížkovice 

Velikonoční tradice v Domově Na Svobodě 

Blížící se Velikonoce dali podnět našim pracovní-
kům oprášit velikonoční tradice. Na odloučených 
pracovištích se děti učily péct Jidášky, beránky, 
zdobily vajíčka a dávaly do vázy větvičky kočiček. 
Velikonoční výzdoba nechyběla ani v Domově 
v Čížkovicích. A když už bylo vše hotovo, alespoň 
v neděli nám přálo počasí a všichni se mohli pěkně 
vyhřívat na jarním sluníčku. 
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V sobotu 9.1.2021 

vyjížděla jednotka 

na žádost KOPIS na 

záchranu zvířat. 

(Jednalo se o sundá-

ní kočky ze stromu.) 

 

Dnes v 18:56 nám byl vyhlášen po-
žární poplach na požár komína 
v Želechovicích Na oboře. Po příjez-
du na místo zásahu z komína vylétávaly 
jiskry. Za pomoci nastavovacího žebříku 
a sady na čistění komínů, jsme komín vy-
čis+li od hořících sazí. Během toho jsme 
byli s naším VW Sharan posláni do Lito-
měřic na stanici HZS pro hasicí práškové 
přístroje, kterých nakonec nebylo třeba. 

Na místě zásahu jsme společně zasahovali s SDH Třebenice a HZS Lovosice. 

Dne 24.3.2021 na žádost dodavatele stavby jednotka provedla pročistění betonového žlabu.  

Dne 7.4.2021 na žádost OÚ Čížkovice jednotka prováděla dohled na ohlášeném pálení. 
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Pokud nám to okolnos+ dovolí, připravili jsme pro 

Vás na čtvrtek 10.6.2021 zájezd na divadelní 

představení Studia dva Líbánky na Jadranu. Před-

stavení by se mělo odehrát ve venkovních prosto-

rech Výstaviště Praha Holešovice. O přesném ter-

mínu zahájení předprodeje a času odjezdu Vás 

ještě budeme informovat. 

Osoby a obsazení 
Eva: EvaHolubová 
Bob: BohumilKlepl 
Marika/Eva: Marika Šoposká / Eva Josefíková 
Vašek/Štěpán: Václav Jílek / Štěpán Benoni  

Komedie o stanování v chorvatském kempu, lás-
ce po padesátce i v pětadvace�, dvojčatech, 
prázdninovém opalování, šnorchlování a kolobě-
hu života nejen na Jadranu.  

Manželé Eva a Bob si vyjedou připomenout svou 
svatební cestu, aby se připravili na blížící se kaž-

dodenní důchodové souži$. Vydrží čelit tak velkému množství společně tráveného volného času? Budou si mít ještě 
vůbec co říct? A jakou roli během jejich dovolené sehrají mladí milenci, kteří si v kempu postaví stan vedle nich? 

Vždycky, když jsem s rodinou na dovolené, mám čas přemýšlet o tom, jak žiju. Zjišťuju, co mi va-
dí, co chci změnit nebo čeho se chci 
naopak zuby nehty držet. Jeden slav-
ný filozof řekl, že člověk je koncentro-
vaná neužitečná vášeň. Já se 
na dovolené zpravidla rozvášním o to 
víc, že nejsem energe>cky vycucaný 
pracovním procesem.  

Když jsme byli s rodinou naposledy u moře, napadlo mě, že 
bych mohl zkusit napsat komedii z chorvatského kempu. Ko-
medii o lásce. Ne o té krátké, letní, ale o lásce v dlouhodobém 
partnerství. O maratonském vztahu, ve kterém už skoro nic 
nejde snadno, všechno trochu dře, všechno bylo stokrát řeče-
no a zdá se, že nic už nikoho nepřekvapí. Jsem rodinný typ. 
Zajímá mě, jak mám žít, abych se svou ženou vydržel co 
nejdýl. Nepřitahují mě letní ero>cká dobrodružství ani nezá-
vazné avantýry. Chci vědět, jak to zařídit, abychom si 
s manželkou nelezli na nervy, přestože jsme už spolu zažili 
tolik dovolených, že si je všechny ani nepamatuju.  

Líbánky na Jadranu se trochu liší od jiných mých komedií. 
Jsou netypicky existenciální. Tentokrát jsem se pokusil napsat 
konverzační komedii, ve které se žádné z postav nekonverzuje 
snadno. Pokud se vám hra bude zdát trošku melancholická, je 
to přirozené. Žijeme jenom jednou a počet dovolených je 
omezen…  

Patrik Hartl 

I v letošním roce k nám  
v termínu  

10.-13.8.2021  
zavítá  

Kinematograf bratří Čadíků  
se svým  

Filmovým létem. 
 

Snímky, které se budou promí-
tat, zatím nejsou  zveřejněny. 
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